



ကညီဂွံဝိခွဲးယာ်ကရူာ်

မၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးပှၤဂွံဝိခွဲးယာ်လၢကီၢ်ပယီၤခိၣ်ဒုသဝီပူၤ

တၢ်ပာ်ဖျါအဖုၣ်

လၢယုၤလံ ၂၇သီ, ၂၀၂၃ နံၣ်/ KHRG လံာ်ကတြၢ်နီၣ်ဂံၢ်- 23-149-D1

မုၢ်တြၢ်ကီၢ်ရၢၣ် တၢ်ပာ်ဖျါအဖုၣ်- SAC ခးတပျါတပျါကျိဖးဒိၣ်အယိ သဝီဖိဘၣ်ဒိဒီး သံ, လါအုၣ်ဖျါ ၂၀၂၃နံၣ်

တၢ်ပာ်ဖျါအဖုၣ်တဘျီအံၤ ပာ်ဖျါဝဲတၢ်ကဲထီၣ်သးဖဲ ခွဲၣ်လိကီၢ်ဆၢ, မုၢ်တြၢ်ကီၢ်ရၢၣ်အပူၤ ဖဲလါအုၣ်ဖျါ ၂၀၂၃နံၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲလါအုၣ်ဖျါ ၂၀၂၃နံၣ်န့ၣ် ခိဖျါလၢပယီၤသး ထံကီၢ်တၢ်ပာ်ဖျါတၢ်ပာ်ဖျါကးကရၢ (SAC) ခးတပျါတပျါကျိဖးဒိၣ်အယိ ဟံၣ်ဖိဃီတၢ်ဒုၣ်လၢ အအိၣ်ဖဲ ယ--- သဝီ, ထံသဘျုၣ်ထုၣ်ကရူာ်, ခွဲၣ်လိကီၢ်ဆၢ, မုၢ်တြၢ်ကီၢ်ရၢၣ်အပူၤ ဘၣ်ဒိ(၄) ဂၤဒီးသံဝဲ (၁) ဂၤန့ၣ်လီၤ. ဟံၣ်ဖိဃီ လၢအဘၣ်ဒိ ဒီးကျိဖးဒိၣ်ချံပိဖးထီၣ်အက့အခီ လွံၢ်ဂၤအကျါ ပာ်ဃုာ်ဒီးဖိသုၣ်ဖိခံဂၤဒီး မ့ၢ် အဝဲသ့ၣ်အဖံန့ၣ် သံဖဲတၢ်ကဲထီၣ် သးအလီၢ်တဘျီဃီန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိလၢအဘၣ်ဒိလွံၢ်ဂၤန့ၣ် လဲၤဒီးကူၤစါယါကျါအသးဖဲ ထံသဘျုၣ်ထုၣ်ကသံၣ်ဒးလၢအအိၣ်သ့ၣ်လီၤသးဖဲထံသဘျုၣ်ထုၣ်ကရူာ်, ခွဲၣ်လိကီၢ်ဆၢအပူၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ဟံၣ်ဖိဃီတၢ်ဒုၣ်လၢတၢ်ဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤလၢ တၢ်ကရၢကရိနီတဖုအအိၣ်ဒီးဘၣ်သန့က့ တၢ်ကူၤစါယါကျါသးအဂီၢ် တလိၣ်ဟ့ၣ်တၢ်လၢာ်ဘျီလၢာ်စ့ၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ.¹

ဖဲလါအုၣ်ဖျါ ၁သီ, ၂၀၂၃နံၣ် ဟါခိ ၈:၂၀ န့ၣ်ရံၣ်အဆၢကတီၢ် ထံကီၢ်တၢ်ပာ်ဖျါတၢ်ပာ်ဖျါကးကရၢ (SAC) အသးရၢၣ်လၢတသ့ၣ်ညါအနီၣ်ဂံၢ်ဘၣ်တဖုလၢ အအိၣ်ဆီလီၤသးဖဲ မးထီကရူာ်, ခွဲၣ်လိကီၢ်ဆၢ, မုၢ်တြၢ်ကီၢ်ရၢၣ်အပူၤ ခးလီၤဝဲကျိဖးဒိၣ် ၁၂၀ မမခံဖျါလၢ ယ--- သဝီ, ထံသဘျုၣ်ထုၣ်ကရူာ်, ခွဲၣ်လိကီၢ်ဆၢ, မုၢ်တြၢ်ကီၢ်ရၢၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ကျိဖးဒိၣ်ချံအကျါတဖျါလီၤတံာ်ပိဖးထီၣ်ဒီး အက့အခီဘၣ်ဝဲ ဟံၣ်ဖိဃီဖဲလဲၤဂၤလၢ အအိၣ်ဖဲဟံၣ်တဖျါဃီအပူၤန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိလွံၢ်ဂၤဘၣ်ဒိဒီး တဂၤသံဝဲ ခိဖျါလၢအဘၣ်ဒိဒီးကျိဖးဒိၣ်ချံပိဖးထီၣ်အက့အခီန့ၣ်လီၤ. စီၤက--- အမိၢ် နီၢ်မၢၣ်စ့ၤသါလၢသးနံၣ်အိၣ် ၇၂နံၣ်န့ၣ် ကျိဖးဒိၣ်အက့ဘၣ်လၢအအိၣ်ဒီး သံကွံာ်ဝဲဖဲတၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်လီၢ်တဘျီဃီန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ် စီၤက--- သးနံၣ်အိၣ် ၃၅ နံၣ်န့ၣ် ကျိဖးဒိၣ်က့ဘၣ်အကီာ်ဘိ, အခၣ်ဒီး အစုလၢအထွဲတကပၤန့ၣ်လီၤ. စီၤက--- အမါ နီၢ်ဟ--- လၢသးနံၣ်အိၣ် ၂၉ နံၣ်န့ၣ်

¹ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိလၢ လံာ်ပာ်ဖျါတဘျီအံၤအပူၤန့ၣ် တၢ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်အိၣ်ဖဲ လါမးရှး ၂၀၂၃နံၣ် အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်တၢ်ဆုၤဟ့ၣ်ထီၣ်အိၣ်လၢ လီၢ်ကဝီပှၤမၤသကိးတၢ်တဂၤ ဖဲမုၢ်တြၢ်ကီၢ်ရၢၣ်အပူၤ လၢအဘၣ်တၢ်သိၣ်လိအိၣ် လၢကညီဂွံဝိခွဲးယာ်ကရူာ် KHRG လၢကမၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဒုခွဲးယာ်အတၢ်အိၣ်သးတဖုဖဲလီၢ်ကဝီပှၤန့ၣ်လီၤ. ပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဖုအမံ, တၢ်ဂီၤဒီး အိၣ်ဆိးလီၢ်ကျဲလီၤတၢ်လီၤဆဲးတဖုန့ၣ် တၢ်မၤလီၤဘၢအိၣ်လၢအဝဲနီၢ်ကစၢ်တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိလၢ တၢ်ကွဲးရှဲပုၤအိၣ်ထီၣ်အိၣ် ဖဲပနီကဝီပှၤမၤ မ့ၢ်ဝဲဒၣ် KHRG အတၢ်ကွဲးရှဲထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိန့ၣ်လီၤ.

အဘၣ်ဒိလၢ အခံကီၢ်အစ့ၣ်တကပၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်အဖိခွါ စီၤစ--- လၢသးနံၣ်အိၣ် ၅နံၣ် ဘၣ်ဒိလၢအခိၣ်လ့ၢ်ခိၣ်အထွဲတကပၤဒီး အဖိမုဉ်ဖိ နီၢ်န--- သးနံၣ်အိၣ်ခံလါတကၤတခီ ကျိဖးဒိၣ်ချံအက့အခီဘၣ်ဒိအိၣ်ဒိတကၤန့ၣ်လီၤ.

ဖဲလါအ့ၣ်ဖျါ ၂၁၁, ၂၀၂၃နံၣ် ဟါဟီ ၈:၀၀ နၣ်ရံၣ်အဆၢကတီၢ်န့ၣ် လီၢ်ကဝီၤခိၣ်နီၢ်ဒီးသဝီဖိတဖၣ် လဲၤခူၣ်လီၤနီၢ်မၢ်စ့ၤသါ ဒိပုၤဘါသီခါတၢ်စ့ၣ်တၢ်န့ၣ်လုၢ်လၢအသိးန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်မ့ၢ် အဖိဒီးအလံၤလၢအဘၣ်ဒိတဖၣ်န့ၣ် လဲၤကူၤစါယါဘျါအသးန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိတဖၣ်လဲၤဆှၢဝဲဟံၣ်ဖိဗီဖိလၢအဘၣ်ဒိတဖၣ်လၢ ထံသဘျုၣ်ထၣ်ကသံၣ်ဒါး လၢအအိၣ်ဖဲ ထံသဘျုၣ်ထၣ်ကရူၢ်, ခွဲၣ်လိ ကီၢ်ဆၣ်, မုၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရဲၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. [ထၢၣ်ဝံချါ (BPHWT) ဆူၣ်ချ့မၤစၢၤတၢ်ဖိတဖၣ်ကွၢ်ထွဲကသံၣ်ဒါးန့ၣ်လီၤ.] ယ--- သဝီဖိ တဖၣ် လဲၤဆှၢဝဲသဝီဖိလၢအဘၣ်ဒိလွံၢ်ဂၤအံၤဒီး အတၢ်လဲၤကျဲလၢကသံၣ်ဒါးန့ၣ် ယံၣ် ၁ နၣ်ရံၣ်ကျဲန့ၣ်လီၤ. ထံသဘျုၣ်ထၣ်က သံၣ်ဒါးအံၤ အိၣ်ဒီးကသံၣ်တၢ်ပီးတၢ်လီၤလၢအလၢအပွဲၤ လၢကကူၤစါယါဘျါသဝီဖိလၢ အဘၣ်ဒိလွံၢ်ဂၤအံၤန့ၣ်လီၤ. ယ--- သဝီ ဖိတဖၣ်လဲၤဆှၢဝဲသဝီဖိလၢအဘၣ်ဒိတဖၣ်လၢကသံၣ်ဒါးဒီး ကွၢ်ထွဲအဝဲသ့ၣ် ဖဲအဒီးကူၤစါယါဘျါသးအဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ.

စီၤက--- ဒီးအဖိခံၤ ဒီးကူၤစါယါဘျါသးလၢကသံၣ်ဒါး ခံနွံဝံအလီၢ်ခံ အတၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးဘျါက့ၤဒီး အဝဲသ့ၣ်အိၣ်ခိး ဒီးအမၤလၢ ကသံၣ်ဒါးတုၤအဘျါထီၣ်က့ၤတစုန့ၣ်လီၤ. နီၢ်ဟ--- ဘၣ်ဒိးကူၤစါယါဘျါသးလၢကသံၣ်ဒါး ယံၣ်တလါ မ့ၢ်လၢ တၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးလၢကျိဖးဒိၣ်ချံအက့ နးဒိၣ်မးအဃိန့ၣ်လီၤ. ခီဖျါလၢ ကသံၣ်ဒါးတဖၣ်ဝဲတၢ်လၢာ်ဘျုၣ်လၢာ်စ့ၤဘၣ်အဃိ သဝီဖိလွံၢ်ဂၤအံၤ တလိၣ်ဟ့ၣ်တၢ်ကူၤစါယါဘျါဒီးကသံၣ်ကသီအပူၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲအဝဲသ့ၣ်ဒီးကူၤစါယါဘျါသးလၢ ကသံၣ် ဒါးအဆၢကတီၢ်န့ၣ် တဒီးန့ၣ်ဘၣ်တၢ်ဆီၣ်ထွဲမၤစၢၤလၢတၢ်ကရၢကရိနီၢ်တဖုအအိၣ်ဘၣ်. ဖဲလါမ့ၢ် တၢ်တနွံ ၂၀၂၃ နံၣ်န့ၣ် ဟံၣ်ဖိ ဗီဖိတဒူၣ်အံၤ စံၣ်လီၤဘၣ်က့ၤလၢကသံၣ်ဒါးဒီး က့ၤလၢယ--- သဝီဒီး အိၣ်ဝဲဖဲန့ၣ်တနွံန့ၣ်လီၤ. နီၢ်ဟ--- ဒီးအဖိတဖၣ် ပျံၤတၢ် လၢကအိၣ်ဒီးလၢသဝီပူၤအဃိ အဝဲသ့ၣ်လဲၤအိၣ်ဝဲလၢအဖဲဟံၣ် ဖဲ ရ--- သဝီ, တကီၤဘိကရူၢ်, ဖုၣ်အၣ်ကီၢ်ဆၣ်, ဒုသထူၣ်ကီၢ် ရဲၣ်ပူၤန့ၣ်လီၤ.

SAC သးတဖၣ် ခးလီၤကျိဖးဒိၣ်တပယုၣ်ဃီလၢ လုၢ်ထီၣ်ကရူၢ်, ကတၢ်တံၣ်ကရူၢ်, ထံသဘျုၣ်ထၣ်ကရူၢ်, ဒီးမးထီကရူၢ်လၢ အအိၣ်သ့ၣ်လီၤအသးဖဲ ခွဲၣ်လိကီၢ်ဆၣ်မုၢ်န့ၣ်တကပၤန့ၣ်လီၤ. စီၤက--- န့ၣ်အအိၣ်ဖဲ ယ--- သဝီဒီး မၤစၢၤတၢ်လၢ ကိုတၢ် သ့ၣ်ထီၣ်အသီန့ၣ်လီၤ. နီၢ်ဟ--- ဒီးအဖိတဖၣ်န့ၣ် တၢ်အိၣ်သးမ့ၢ်ဂၢ်ကျါထီၣ်က့ၤမၢ် ကဟဲက့ၤအိၣ်က့ၤလၢ အသဝီပူၤန့ၣ်လီၤ.





တၢ်ဂီၤတဖၣ်အံၤ ဘၣ်တၢ်ဒိန့ၢ်အိၤဖဲ လါအ့ၣ်ဖြၣ် သီ, ၂၀၂၃န့ၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤအံၤဟံးဖျါထီၣ်ဝဲ SAC ခးလီၤကျိဖးဒိၣ် ဒီးလီၤတံၢ်ပိၢ်ထီၣ်ဝဲလၢ ယ--- သဝီပုၤဒီး ဘၣ်ဝဲသဝီဖိယၢ်ဂၢန့ၣ်လီၤ. ဒိဖျါကျိဖးဒိၣ်ချံအက့ၢ်အိၤပိၢ်ဖးဖျိး ဘၣ်အယံ သဝီဖိဘၣ်ဒိလွံၢ်ဂၢဒီး သံတဂၢန့ၣ်လီၤ.
(တၢ်ဂီၤ- လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိ)

ကညီဂ့ၢ်ဝီခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အဂ့ၢ်ဖုၣ်ကိၣ်

ကညီဂ့ၢ်ဝီခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အံၤဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အိၤဖဲ ၁၉၉၂ နံၣ် ဒီးမ့ၢ်ဝဲလီၢ်ကဝီၤကရၢသဘျူတဖုလၢ အၢၣ်လီၤ မၤတၢ်လၢ ကမၤဂ့ၢ်ထီၣ်ပှၤဂ့ၢ်ဝီခွဲးယၢ်အတၢ်အိၣ်သး လၢကီၢ်ပယီၤမ့ၢ်ထီၣ်ကလံၤထံးအပူၤန့ၣ်လီၤ. KHRG သိၣ်လိဝဲ လီၢ်ကဝီၤဒုသဝီဖိတဖၣ် လၢကမၤနီၣ်မၤဃါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယၢ်အဂ့ၢ်အကျိၤန့ၣ်လီၤ. KHRG ဘိးဘၣ်ရၢလီၤ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖၣ်အံၤ ဒ်သိးကဟံးဖျါထီၣ်လီၢ်ကဝီၤပူၤ ကျၢၢ်တဖၣ်အကလုာ်, အတၢ်တူၢ်ဘၣ်ခိၣ်ဘၣ်, အတၢ်ဘၣ်ယိၣ် ဘၣ်ဘီ ဒီးအတၢ်ထံၣ်တၢ်ဟံးသးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. န့ၣ်ထံၣ်သ့ၣ်ညါ ပတၢ်မၤသ့ၣ်တဖၣ်ဖဲ www.khrg.org အပူၤ သ့ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ.